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نماینده مردم تبریز در مجلس بیان کرد: اساســا 
کنترل قیمت مسکن با این قیمت گذاری ها و مالیات 
بر خانه های خالی امکان پذیر نیســت. ما باید از 
طرق دخالت در بازار عرضه و تقاضا به کنترل بازار 
بپردازیم و با تامین مسکن مردم، بخش عمده ای از 

متقاضیان را از بازار مسکن خارج کنیم.
دولت ها می توانند از طریق اجرای برنامه ها و طرح های مسکن، 
اقداماتی را برای افزایش خانه دار شــدن مردم انجام دهند. این 
اقدامات ممکن است شامل ارائه تسهیلات مالی برای خرید یا 
ساخت مسکن مناسب، ایجاد برنامه های ارزان قیمت برای خرید 
و مشارکت در ساخت و ساز مسکن، تسهیلات مالی برای وام 
مسکن، پیش فروش مسکن اجتماعی و اقداماتی برای توسعه 
مسکن اجتماعی در مناطق کم درآمد و محله های شهری باشد. 
همچنین، دولت ها ممکن است از طریق تعیین قوانین و مقررات 
مسکن منصفانه و حمایت از بازار مسکن مناسب، برای افزایش 
فرصت های خرید و اجاره مسکن برای افراد و خانواده ها اقدام 
کنند.یکی از طرح های مهم دولت در این زمینه، نهضت ملی 
مسکن اســت که برای کمک به مردم جهت تامین مسکن 
مطرح شــد. این نوع اقدام شامل ارائه وام ها و تسهیلات مالی 
با شــرایط ویژه برای خریداران و سازندگان مسکن، ساخت و 
احداث مسکن اجتماعی و ارزان قیمت، توسعه زیرساخت های 
مسکن، افزایش دسترسی به مسکن برای اقشار کم درآمد و 
محروم، تسهیل در اخذ مجوزهای ساخت و ساز، و ایجاد برنامه ها 

و طرح های اجاره خانه با قیمت مناسب می شود.
این طرح معمولاً به منظور رفع مشکلات مسکن و حمایت 
از افرادی که نمی توانند به راحتی به مسکن مطلوب دست پیدا 
کنند، طراحی و اجرا شده است. متاسفانه طی ماه های اخیر، علی 
رغم وعده های گوناگون دولت شاهد نارضایتی های متقاضیان 
این طرح بودیم.تاخیر دولت در تحویل واحدهای مسکونی و 

سایر مشکلات موجود در این خصوص، بهانه ای شد تا با نماینده 
مجلس گفت و گویی در این راستا داشته باشیم.

دولت مکلف به تامین مسکن مردم است
احمد علیرضا بیگی در خصوص افزایش قیمت مسکن طی 
ســال های اخیر و تعلل دولت در پیشبرد طرح نهضت ملی 
مسکن گفت: قانون اساسی دولت را مکلف به تامین مسکن 
مردم کرده است و در صورت ناتوانی دولت در این زمینه، طبعا 
بخش اعظمی از جامعه قادر به تامین سقف و سرپناهی برای 
خود نخواهند بود.او ادامه داد: البته نوع دیدگاه ها در این حوزه از 
اهمیت بالایی برخوردار است و این موضوع بایستی مورد بررسی 
و ارزیابی قرار بگیرد. چندین پرسش در این باره می تواند مطرح 
باشد؛ به عنوان مثال، آیا دولت این مسئله را امکانی برای کسب 
درآمد درنظر دارد؟ در صورت تصدیق این سوال، نقدهای جدی 

متوجه قوه مجریه خواهد بود.

بزرگ ترین چالش موجود
علیرضا بیگی افزود: نتیجه این ناکامی ها را می توان در طرح 
نهضت ملی دید. ضمن اینکه طی ماه های گذشته نیز خبرهایی 
مبنی بر نارضایتی متقاضیان به گوش رسیده است. دولت عملا 
آورده ای در این بخش ندارد و نگاهش به سمت متقاضیان است، 
سپس مبالغی را تحت عنوان وام به مردم اختصاص می دهد.وی 
تصریح کرد: تخصیص این وام نیز مشکلات خاص خود را دارد 
که باید به صورت مفصل در خصوص آن بررسی صورت گیرد. 
منتها مزیت این نوع وام آن است که اقساط آن پس از تحویل 
واحدهای مسکونی دریافت می شود. عدم توانایی متقاضیان در 
تامین آورده مدنظر دولت یکی از بزرگ ترین چالش های موجود 
در رابطه با این طرح به شمار می رود. البته علاوه بر وام، ارقام 
دیگری نیز از متقاضیان خواسته می شود که عهده و توان مردم 

ما خارج است.

مقایسه نهضت ملی مسکن و مسکن مهر
نماینده مردم تبریز در مجلس ضمن مقایسه طرح نهضت ملی 
و مسکن مهر به گسترش نیوز گفت: در طرح مسکن مهر، تمام 
ارقام مطرح شده به صورت وام بوده و متقاضیان پس از تحویل 
مسکن، همان مبلغ که در گذشته به عنوان اجاره پرداخت می 

کردند، این بار تحت نام قسط به بانک می پردازند.
علیرضا بیگی در ادامه مطــرح کرد: در هر صورت رقمی در 
حدود ۳۰ هزار میلیارد تومان برای مســکن مهر با عنوان خط 
اعتباری منظور شده بود. این رقم قابل توجه مدام در حال گردش 
بود و برای خانه دار شدن افراد به آن ها پرداخت می شد. پس از 
خانه دار شــدن اشخاص و پرداخت اقساط، این پول طی یک 
گردش به افراد دیگری داده می شد و اصل پول سر جای خود 

باقی می ماند.
پول دبش می توانست به خانه دار شدن مردم 

کمک کند
او خاطرنشان کرد: ۳۰ هزار میلیارد تومان در آن زمان چیزی 
در حدود ۱۰ میلیارد دلار بود که این رقم تقریبا یک سوم از پولی 
محسوب می شود که در ماجرای چای دبش از کشور به تاراج 
رفت. آن ۱۰ میلیارد دلار منجر به خانه دار شدن ۶ میلیون ایرانی 
شد و اصل پول پابرجا بود؛ ضمن اینکه از فعالیت های مربوط به 
مسکن مهر، درآمد دیگری از محل تبدیل مسکن ۹۹ ساله به 
ملکی شدن نصیب دولت شد.نماینده مجلس ضمن انتقاد نسبت 
به عملکرد دولت به گسترش نیوز گفت: در حال حاضر پروژه 
نهضت ملی مسکن هیچ کدام از این امتیازات را ندارد و اهتمام 
لازم نیز از سوی دولت مشاهده نمی شود. به عنوان مثال، در 
حوزه انتخابی بنده در خصوص نهضت ملی مسکن و تامین 

زمین برای آن، مشکلات زیادی به گوش می رسد.
نور امیدی در چشمان مردم دیده نمی شود

عضو کمیســیون امور داخلی کشور و شــوراها یادآور شد: 

مشکلات و چالش های زیرساختی متعددی در این بخش وجود 
دارد و برای حل آن نیز اقدامات لازمی صورت نگرفته است. در 
شورای عالی مسکن تعهداتی برای رفع مشکلات مربوط به 
زیرساخت ها با کمک دولت انجام گرفت. با رعایت این تعهدات، 
مردم فقط موظف به پرداخت انشعاب شدند ولی در حال حاضر 

چنین موردی دیده نمی شود.
علیرضا بیگــی در ادامه اذعان کرد: هزینه زیرســاخت بین 
متقاضیان اصطلاحا سرشــکن می شود که خود این موضوع 
نارضایتی ها و چالش های بزرگ تری را ایجاد می کند. اساسا 
در حوزه مسکن باید به یک شیوه ای دست پیدا کرد که طی آن 
ثروت مردم به خود آن بازگردانده شود. عملکرد کلی دولت باعث 
شده که ما امروز در چشمان متقاضیان مسکن ملی فروغ و نور 

امیدواری جهت خانه دار شدن را مشاهده نکنیم.
کنترل قیمت مسکن با این روش ها ممکن نیست

وی با تاکید بر اهمیت مهار قیمت خانه این طور توضیح داد: 
اساسا کنترل قیمت مسکن با این قیمت گذاری ها و مالیات بر 
خانه های خالی امکان پذیر نیست. ما باید از طرق دخالت در بازار 
عرضه و تقاضا به کنترل بازار بپردازیم و با تامین مسکن مردم، 
بخش عمده ای از متقاضیان را از بازار مسکن خارج کنیم. به 
واسطه همین کمبودها و محدودیت ها، موضوع ساخت و ساز با 
مشکلات جدی مواجه شده و پیامدهای آن دامن بخش های 
دیگر جامعه را نیز گرفته است.احمد علیرضا بیگی در پایان اضافه 
کرد: تامین مسکن برای مردم، به تسهیل امر ازدواج جوانان، 
اشــتغال، جلوگیری از مفاســد و رونق گیری صنعت مصالح 
ساختمانی کمک شایانی می کند و به این ترتیب چرخ جامعه به 
گردش در می آید. متاسفانه دولت نسبت به این امر مهم اعتنای 
لازم را ندارد و رقمی در حدود ۳.۷ میلیارد دلار پول مملکت در 
مسئله چای دبش به تاراج رفت که این رقم می توانست صرف 

خانه دار شدن درصد کثیری از جوانان شود.

 با پول چای دبش چند درصد از جوانان صاحب خانه می شدند؟

کنترل قیمت مسکن رویا شد
سید حسن خمینی:

ازمردمایرادنگیریدآنهادینشانراازماگرفتهاند
یادگار امام با اشــاره به شعر حافظ که »مِی خور که شیخ و حافظ و مفتی و 
محتسب/ چون نیک بنگری همه تزویر می کنند«، افزود: یک نفر به حافظ 
بگوید آنها تزویر می کنند، اما این یکی چرا مِی بخورد؟ می گوید به خاطر اینکه 
»الَناّسُ عَلی دینِ مُلوُکِهِمْ«. آنها دین شان را از ما گرفته اند. حافظ می گوید 
وقتی تو که به من می گویی، به اینها عمل نمی کنی، معلوم است که خبری 

نیست.
یادگار امام با تأکید بر اینکه اگر باطن مسئولان خوب شود، ظاهر مردم هم خوب خواهد شد، 
گفت: از مردم ایراد نگیرید! وقتی از جلو آینه رد می شوید، یادتان بیاید که »آینه چون نقش تو 
بنمود راست/ خود شکن آیینه شکستن خطاست«؛ ظاهر مردم آینه باطن شماست است. خودتان 
را اصلاح کنید.به گزارش جماران، حجت الاسلام و المسلمین سید حسن خمینی در شب نیمه 
رجب در جمع شماری از زائرین حرم امام گفت: استاد جوادی آملی تعبیر بسیار زیبایی دارند که می 
گویند »ظاهر مردم، باطن مسئولان است«؛ این سخن یعنی بد بودن ظاهر آنها به خاطر بد بودن 
باطن ما است؛ اگر می خواهید خوب شوند، باطن خودتان را خوب کنید. اگر باطن من خوب شود، 
ظاهر او خوب خواهد شد. ما از ظاهر او ایراد گرفته ایم، غافل از اینکه علت ایراد او، باطن ماست.

یادگار امام با اشاره به شعر حافظ که »مِی خور که شیخ و حافظ و مفتی و محتسب/ چون نیک 
بنگری همه تزویر می کنند«، افزود: یک نفر به حافظ بگوید آنها تزویر می کنند، اما این یکی چرا 
مِی بخورد؟ می گوید به خاطر اینکه »الَنّاسُ عَلی دینِ مُلُوکِهِمْ«. آنها دین شان را از ما گرفته اند. 
حافظ می گوید وقتی تو که به من می گویی، به اینها عمل نمی کنی، معلوم است که خبری نیست.
وی ادامه داد: حافظ جای دیگری می گوید »من اگر نیکم و گر بد تو برو خود را باش/ هر کسی 
آن درود عاقبت کار که کشت«. اما در این بیت می گوید اگر شیخ، مفتی و محتسب بد شدند، او 
هم مِی می خورد. بنابراین، تعبیر بسیار حکیمانه ای است که آقای جوادی فرمود، »ظاهر مردم، 
باطن مسئولان است«.سید حسن خمینی تأکید کرد: از مردم ایراد نگیرید! وقتی از جلو آینه رد 
می شوید، یادتان بیاید که »آینه چون نقش تو بنمود راست/ خود شکن آیینه شکستن خطاست«؛ 

ظاهر مردم آینه باطن شماست است. خودتان را اصلاح کنید.

بیگی نژاد: هنوز نمی دانیم برای سال آینده چه اتفاقی می افتد
تاپایانسالتصمیمی

دربارهقیمتبنزینگرفتهنمیشود
یک عضو کمیسیون انرژی گفت: به نظر من وزارت نفت در پیوست روانی 
کارش ) کاهش سهمیه بنزین آزاد( دقت نکرده است، زیرا الان به آنها گفته 
شود، می گویند ما که به چیزی دست نزده ایم فقط کارت سوخت ها را که جا 
به جا می شد و به قاچاق کمک می کرد، جمع کردیم، گفتیم که یک مقداری 
ملاحظه بیشتری شود. اینکه گفته شده است اثر منفی دارد؛ در واقعا اثر منفی 

روانی دارد و فعلا به صورت عملی اتفاق نمی فتد.
هادی بیگی نژاد  درباره این که دولت بارها تاکید کرده است قرار نیست قیمت بنزین افزایش 
پیدا کند اما شاهد کاهش سهمیه بنزین در کارت های سوخت  هستیم گفت: این کار اثری در 
زندگی مردم ندارد، چرا؟ چون شما وقتی به جایگاه می روید بنزین می زنید لیتری ۳ هزار تومان، با 
چه کارتی؟ با کارت جایگاه. با کارت خودتان هم ۳ هزار تومان می زنید؛ یعنی این  محدود کردن 
هیچ اثری ندارد، لذا نباید برای مردم نگرانی به وجود بیاید که حالا می خواهد چه اتفاقی بیفتد؟ 
اما نکته ای که اینجا وجود دارد این اســت که این کار از لحاظ  روانی روی مردم یک مقداری 
اثر منفی داشت و بازخوردش منفی بود.این عضو کمیسیون انرژی مجلس اظهار داشت: به نظر 
من وزارت نفت در پیوست روانی کارش دقت نکرده است، زیرا الان به آنها گفته شود، می گویند 
ما که به چیزی دست نزده ایم فقط کارت سوخت ها را که جا به جا می شد و به قاچاق کمک 
می کرد، جمع کردیم، گفتیم که یک مقداری ملاحظه بیشتری شود. اینکه گفته شده است اثر 
منفی دارد؛ در واقعا اثر منفی روانی دارد و فعلا به صورت عملی اتفاق نمی فتد.وی افزود: نکته دوم 
در قانون بودجه مصوب شد ۹۰ درصد افراد از کارت بنزین خودشان استفاده کنند و ۹۵ درصد هم 
از کارت گازوئیل استفاده کنند، یعنی کسانی که می روند در جایگاه سوخت گیری کند، از کارت 
خودشان کنند اما این تصمیم اخیر خلاف آن چیزی است که در بودجه سال ۱۴۰۲ آمده است، 
زیرا مردم را تشویق می کند از کارت خودشان استفاده نکنند و از کارت جایگاه استفاده کنند. این 
قسمت به نظرم با سیاست های قانونی مغایرت دارد و نباید اتفاق بیفتد. بیگی نژاد در گفت وگو با 
ایلنا،در خصوص این که با اعلام خبر کاهش سهمیه بنزین آزاد در ابتدا هیچ کسی مسئولیت آن را 
نمی پذیرفت، چرا در این خصوص پیش از اجرای تصمیم اطلاع رسانی صورت نمی گیرد، عنوان 
کرد: هر تصمیمی در کشور گرفته می شود فرد مسئول باید بپذیرد کار او بوده است نمی تواند 
بگوید من نمی پذیرم. در زمان آقای هم روحانی ما یک بار این تجربه را داریم که آمدند قیمت 
بنزین را بالا بردند، من با قسمت افزایش قیمت بنزین کاری ندارم تصمیمی گرفتند که منطقی 
هم بود و باید بالا می رفت اما چرا کسی مسئولیتش را قبول نکرد؟ الان هم اگر این کار انجام 
شده است دولت و وزارت نفت باید مردانه بگویند ما تصمیم گرفتیم و پای آن هم ایستاده ایم نه 
این که مسئولیت را بیندازند گردن این و آن! وی درباره این که مطرح می شود قرار است بنزین 
۳ نرخی شود، گفت: بعضی از موارد، مواردی است که نباید درباره اش صحبت کرد، چرا؟ چون 
هنوز تصمیمی گرفته نشده است، ما الان بگوییم تکذیب می کنیم و گران نمی شود یا بگوییم 
تایید می کنیم و گران می شود؟ وقتی چیزی درباره اش صحبت نشده است و هیچ تصمیمی 
اصلا گرفته نشده چرا می خواهیم به آن دامن بزنیم؟ تصمیمی درباره قیمت بنزین گرفته نشده و 
این را می دانیم که تا پایان سال هم تصمیمی گرفته نمی شود، اما هنوز برای سال بعد صحبتی 

نشده است و  نمی دانیم چه اتفاقی می افتد، هر موقع تصمیم گرفته شد، به مردم گفته می شود.

عضو شورای اسلامی شهر تهران اعلام کرد:
مراکزدرمانیوتجاریناایمنبایدپلمپشوند

عضو شورای اسلامی شهر تهران گفت: بیمارستان گاندی جزو ساختمان های 
نا ایمن با درجه خطر پذیری زیاد بوده است و به رغم اخطار های شهرداری 

تهران اقدامی در رفع مشکلات ناایمنی ساختمان نشد تا حادثه بوجود آمد.
 احمد صادقی، عضو شورای اسلامی شهر تهران گفت: بارها و بارها گفته ایم که در رعایت 
مقررات ملی ایمنی ساختمان ها نباید هیچ مسامحه ای صورت گیرد و نیاز به اصلاح قوانین 
بالادستی برای ورود اجرایی دستگاه هایی مانند شهرداری هستیم تا از حوادث اینگونه جلوگیری 
شــود.وی ادامه داد: متاسفانه شهرداری و سازمان آتش نشانی تنها می توانند اخطار دهند و یا 
ساختمان های نا ایمن را شناسایی کنند و تعداد این ساختمان ها را بر شمرند اما نمی توانند 
نام این ساختمان ها را اعلام عمومی و مستقیما برای پلمپ این ساختمان ها اقدام کنند چرا 
که ملاحظات امنیتی وجود دارد. صادقی افزود: ورود شهرداری برای پلمپ این ساختمان ها نیز 
در قانون دیده نشده و قانونگذار  مسیر پر پیچ و خمی را برای این منظور پیش بینی کرده که 
در نهایت ذینفع و مالکان باید نسبت به ایمنی ساختمان ها اقدام کنند. اما نتیجه این مسامحه 
کاری چه بوده؟ تا کی باید شاهد این حوادث باشیم؟ پلاسکو، مترو پل و حالا بیمارستان گاندی 
و صد ها ساختمان پر رفت و آمد دیگر که در لیست ساختمان های نا ایمن قرار دارند. صادقی در 
ادامه اظهار داشت: در بررسی که تا آبان ماه از سوی سازمان مدیریت بحران صورت گرفته بود 
بیمارستان گاندی و بسیاری از مراکز درمانی دیگر جز ساختمان های نا ایمن و با درجه خطر پذیری 
زیاد بوده اند و شهرداری به آنها اخطار داده است اما نمی توان اسامی را اعلام عمومی کرد به دلیل 
ملاحظات امنیتی، این ملاحظات تا به کی؟ اگر نبود رشادت و سرعت عمل نیروهای غیور آتش 
نشان و اورژانس در تخلیه بیمارستان گاندی و  انتقال بیماران ، تهران بار دیگر  عزادار می شد. 
به گزارش اقتصادآنلاین،وی گفت: دستگاه های امنیتی و قضایی باید  انتشار عمومی فهرست 
این ساختمان ها را در درجه اولویت کاری خود قرار دهند چرا که جان شهروندان مهم است.

صادقی گفت: ملاحظات امنیتی و اقدامات قضایی باید در راستای حفظ جان مردم باشد و در 
حال حاضر مهمترین اقدام برای حفظ جان شهروندان انتشار عمومی فهرست ساختمان های 
نا ایمن با درجه خطر پذیری زیاد است. که بسیاری از مراکز درمانی و تجاری را شامل می شود 
که روزانه محل تردد و تجمع بسیاری از شهروندان می باشد.صادقی در پایان گفت: امیدواریم 
مسئولان ذیربط  به این موارد اعتنا کنند و دیگر شاهد حوادث اینچنینی نباشیم، دیگر بس است، 
شاهد حوادث تلخ بودن و از دست دادن عزیزان ، صدمه دیدن جان بر کفان برای انتفاع یک 

عده خاص، دیگر بس است.

اعتراضدولتبهافزایش
بودجهصداوسیماوقوهقضائیه

داوود منظور، رئیس سازمان برنامه و بودجه در جلسه دیروز مجلس نسبت به 
افزایش بودجه صداوسیما و قوه قضائیه اعتراض کرد.

او در جریان بررسی بخش هزینه ای تبصره ۱۳ لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ بیان کرد: در تبصره 
۱۳ لایحه چند حکم هزینه ای آمده اســت که بار مالی دولت را بالا برده اســت. اولا در مورد 
تسهیلات است که دولت مکلف شده مابه التفاوت سود را تا چهار درصد بپردازد این حکم مربوط 
به یارانه تسهیلات بالغ بر ۱۴ هزار میلیارد بار مالی را بالا برده است. به گزارش ایسنا، وی ادامه داد: 
از سوی دیگر بودجه قوه قضاییه و صداوسیما افزایش داشته است رشد بودجه قوه قضاییه و رشد 
بودجه صداوسیما نسبت به سال ۱۴۰۲ حدود ۵۸ درصد است. در حالی که برای سایر دستگاه ها 
رشد بودجه ۱۲ درصد پیش بینی شده است. این افزایش بودجه صداوسیما و قوه قضاییه روی هم 
۳۷ هزار میلیارد تومان بار مالی به دولت تحمیل کرده است.رئیس سازمان برنامه و بودجه در ادامه 
تصریح کرد: اصلاحات و تغییراتی که در تبصره ۱۳ نسبت به لایحه ای که دولت ارائه کرده است 
انجام شده بالغ بر ۵۰ هزار میلیارد تومان بار مالی به دولت تحمیل کرده است ما از نمایندگان 
تقاضا داریم هرگونه تغییری که در هزینه ها ایجاد می کند در بخش منابع نیز بار مالی آن را برای 

ما پیش بینی کنند. اینگونه الحاقات به لایحه برخلاف اصل ۷۵ است.

اخبار کوتاه 

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: براساس مصوبه 
مجلس در ســال آینده حســاب های غیرتجاری که واریزی 
مشکوک دارند مورد بررسی قرار گرفته و در نهایت نیز برای آنها 

پرونده مالیاتی تشکیل خواهد شد.
مهدی طغیانی در تذکری شفاهی در جلسه دیروز مجلس بیان کرد: ما هفته 
گذشته بند »ج« تبصره ۶ لایحه بودجه را به تصویب رساندیم اما متاسفانه یک 
تعبیر نادرست از این بند در مورد اخذ مالیات از حساب های غیرتجاری در جامعه 
عنوان شــد که اصلا درست نیست. به دنبال این موضوع مجلس تحت آماج 

تهمت و ناسزا قرار گرفت. در حالی که حقیقت اصلا این نبود.
وی در ادامه اظهار کرد: به دروغ در جامعه مطرح کردند اگر شــخصی میزان 
حسابش نسبت به سال قبل افزایش پیدا کند مشمول مالیات می شود. در حالی 

که این موضوع دروغ محض بود.
به گزارش ایسنا، نماینده مردم اصفهان در مجلس تصریح کرد: بنده درخواست 
دارم تا با افرادی که دروغ در جامعه پخش می کنند برخورد شود. براساس آنچه 
که در مجلس شــورای اسلامی مصوب شد اگر میزان واریزی به حساب های 
غیرتجاری از میزان آستانه ای که توسط شورای پول و اعتبار تعیین شود بیشتر 

باشد این حساب مشکوک به استفاده تجاری از حساب می شود و از فرد دعوت 
خواهد شد تا اسناد خود را ارائه کند که آیا حساب وی تجاری است یا غیرتجاری 
است و در نهایت اگر حساب فرد تجاری باشد برای آن پرونده مالیاتی تشکیل 

خواهد شد.
وی در ادامه تاکید کرد: این موضوع در لایحه دولت نیز بوده است متاسفانه به 

نحو غیرواقعی در جامعه به این موضوع پرداخته شد.

با گذشــت ماه ها از اعلام خبر آزادسازی منابع ارزی بلوکه شده 
ایران در کره جنوبی، سرنوشت این منابع همچنان نامشخص 

است.
حدود ۶ ماه از زمانی که دولت سیزدهم مدعی آزادسازی منابع ارزی ایران در کره 
جنوبی و واریز شدن این پول به شعب بانک های ایرانی در قطر شد، می گذرد. با 
این حال نه تنها تاکنون این منابع وارد کشور نشده است، بلکه طبق اظهارات اخیر 
حسین امیرعبداللهیان، وزیر امروز خارجه کشور، آینده این منابع نیز در هاله ای از 
ابهام قرار دارد.این در حالیست که دولت سیزدهم در ماه های گذشته، آزادسازی 
۶ میلیارد دلار از منابع ارزی بلوکه شــده کشــور را دستاوردی بزرگ برای خود 
برمی شــمرد اما با به سرانجام نرسیدن این موضوع، باید دید که دولتمردان چه 

واکنشی به انتقادات و پرسش های پیرامون آن خواهند داشت.
ایران منتظر زمان مناسب است!

 ABC NEWS وزیر امروز خارجه کشور در حاشیه سفر به نیویورک، با شبکه
به گفتگو پرداخت و بخشــی از این گفتگو نیز به موضوع آزادسازی منابع ارزی 
بلوکه شده ایران اختصاص یافت. امیرعبداللهیان در پاسخ به سوال مجری این 
شبکه درباره دسترسی ایران به این منابع و شیوه استفاده از آن، توضیح داد: »ما 
توافقی کردیم و واسطه این توافق دولت قطر بوده است. در مسیر درست خودش 
پیگیری می کنیم که بتوانیم از این منابع و دارایی هایمان استفاده کنیم. اگر طرف 
آمریکایی در تعهد خودش با هر توجیهی بدقولی بکند و بدعهدی قبلی خودش را 
تکرار کند، شرایط را سخت تر می کند و دیوار بی اعتمادی بین تهران و واشنگتن 
بلندتر خواهد شد.« وی همچنین تاکید کرد که ایران منتظر زمان مناسب است و 
تست می کند که آیا این دارایی ها به راحتی مورد استفاده کشور قرار می گیرند یا با 

بدعهدی آمریکا مواجه شده اند.
واکنش همتی به اظهارات وزیر امور خارجه

پس از توضیحات وزیر امور خارجه، عبدالناصر همتی، رئیس اسبق بانک مرکزی 
و از منتقدان اصلی دولت، با انتشار متنی در فضای مجازی به این اظهارات واکنش 

داد و با طعنه به دولت سیزدهم نوشت: » مگر ۶ ماه پیش بعد از دو سال تعلل، آن 
را با عجله و در بدترین نرخ تبدیل و با افتخار آزاد نکردید؟ شما چرا به آمریکا اعتماد 

کرده و با انتقال ذخایر، یک میلیارددلار را از دست دادید؟«
سرنوشت منابع ارزی آزاد شده ایران به کجا می رسد؟

به گزارش تجارت نیوز، به نظر می رســد که این یک میلیارد دلاری که همتی 
به آن اشــاره کرده، همان مبلغی است که به گواه کارشناسان، به واسطه مسیر 
پیچیده انتقال این منابع به ایران، تلف شد. در واقع، در حالی که گفته می شد که 
ارزش منابع ارزی ایران نزد کرده جنوبی بیش از هفت میلیارد دلار است، خبرها 
از واریز ۶میلیارد دلار به حساب بانک های ایرانی در قطر حکایت داشتند.از سویی 
 دیگر نیز در این مدت ابهامات فراوانی درباره نحوه استفاده از این منابع نیز وجود 

داشته است.
 در حالی که مقامات ایرانی ادعا می کردند که دسترسی تمام و کمال به منابع 
دارنــد، طرف آمریکایی مدعی بود که این ارزها تنها به منظور واردات کالاهای 
اساسی و بشردوستانه قابل استفاده هستند. حالا البته به نظر می رسد که هر نوع 
استفاده از این ارز در ابهام قرار دارد و مشخص نیست که سرنوشت این منابع به 

کجا خواهد رسید.

سخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۳ گفت: کف 
حقوق کارمندان دولت ۱۰ میلیون تومان و سقف حقوق خالص 
پرداختی اش ۷۰ میلیون تومان شد. بازنشستگان کف حقوق شان 

۹ میلیون تومان است.
رحیم زارع درباره افزایش حقوق گروه های حقوق بگیر و بازنشستگان در لایحه 
بودجه ۱۴۰۳ گفت: ضریب حقوق حقوق بگیران ۲۰ درصد افزایش پیدا کرد. 

کف حقوق کارمندان دولت ۱۰ میلیون تومان و سقف حقوق خالص پرداختی اش 
۷۰ میلیون تومان شد. بازنشســتگان کف حقوق شان ۹ میلیون تومان است. 
ســربازانی که در منطقه غیرعملیاتی هستند، ۶۰ درصد پایور و کسانی که در 
منطقه عملیاتی خدمت می کنند و مجرد هستند، ۷۵ درصد پایور و کسانی که 

متاهل بدون فرزند هستند، ۹۰ درصد پایور دریافتی خواهند داشت.
ســخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۳  ادامه داد: سقف پاداش 
پایان بازنشستگی ۵۵۰ میلیون تومان است. مستمری مددجویان کمیته امداد و 
بهزیستی ۳۰ درصد افزایش پیدا کرد. ۳ هزار امتیاز هم برای همه حقوق بگیران 
مصوب شد، البته به کارکنان وزارت کشور یک ونیم برابر حق و حقوق شغل و 

شاغل اضافه شد.
به گزارش ایلنا، وی ادامه داد: از دیگر مصوبات افزایش سرمایه بانک مسکن به 
میزان ۱۰۰ همت دولت مجاز شد که برای قانون تولید جهش مسکن از طرق 
مختلف تامین شود.زارع در خصوص افزایش ۳ هزار امتیاز به حقوق بگیران گفت:  
۳هزار امتیاز است که بین یک میلیون و ۶۰۰ هزار تومان تا ۲ میلیون تومان برای 
همه حقوق بگیران افزایش پیدا می کند  این علاوه بر آن ۲۰ درصد افزایش است 
که چرا برای بازنشستگان و چه برای کارکنان دولت به حقوق شان اضافه می شود.

رییس مرکز بهبود کســب و کار وزارت اقتصاد گفت: درست شدن 
اوضاع کشور با چوب جادویی میسر نمی شود و باید فرایندها تک 

به تک اصلاح شود.
 سید امیر سیاح گفت: توافقی شدن و منطقه ای شدن دستمزد یک امر مجزا است. 
در خصوص دستمزد منطقه ای اصرار و دلیل و هدف ما این است که حکم قانون اجرا 
شود.وی افزود: مساله دوم اینکه منطقی نیست کارگری که در کلان شهرها و با آن 
هزینه مسکن زندگی می کند با کارگری که در یک شهر کوچک زندگی می کند یک 
مقدار دستمزد بگیرد. کارگری که در تهران و اصفهان زندگی می کند از منظر مسکن 
مشکلات خیلی بیشتری دارد و نباید با کسی که در یک شهر کوچک زندگی می کند 
یک اندازه حقوق بگیرند.رییس مرکز بهبود کسب و کار وزارت امور اقتصادی و دارایی 
یادآورشــد: زیر ساخت سازی این حوزه ایجاد شدنی است و اگر دیگران با اصل این 
مساله مخالف هستند که دولت را شرمنده کارگران کرده است می توانند بهانه بیاورند 
که زیرساخت و شرایط نیست و بهانه های زیادی می شود آورد که به این وضع موجود 
دست نزنیم.وی افزود: در قانون کار این بحث آمده است ولی هنوز دولت ها نتوانسته 
اند این امر را اجرا کنند اما نباید وضع موجود را که تولید و کارآفرینی را سرکوب می 
کند را ادامه دهیم.در بخش دستمزد منطقه ای فرایند به درستی انجام نمی شود.وی 

اظهارکرد: درست شدن اوضاع کشور با چوب جادویی میسر نمی شود و باید فرایندها 
تک به تک اصلاح شود. باید کاری کنیم که کارآفرین ها فعالیت بهتری داشته باشند و 
دست بازتری برای حمایت داشته باشند.وی گفت: در زمینه دستمزد منطقه ای نگاه ما 
بیشتر نگاه عادلانه است. درست نیست که کارگری که می تواند مسکن یک میلیونی 
اجاره کند با کارگری که در تهران هشت میلیون هزینه مسکن می دهد به یک اندازه 
حقوق بگیرند.وی اظهارکرد: باید مطالعه مفصل و مستقیم و دقیقی در این حوزه انجام 
دهیم و دستمزد تهرانی باید بیشتر از روستایی باشد. وضع موجود وضع ایدآلی نیست.

رییس مرکز بهبود کسب و کار وزارت امور اقتصادی و دارایی یاداورشد: تولید و سرمایه 
گذاری اشتغال زا و اداره واحدهای اشتغال زا دشوار است . در این وضعیت قدرت چانه 
زنی کارگران نیز محدود است. زیرا کارفرما نیاز زیادی به کارگر ندارد و تولید زیاد برای 
او صرفه اقتصادی ندارد.وی گفت: وقتی تقاضا برای نیروی کار کم اســت همیشه 
کارگران مجبور هستند به چانه زنی هستند.وی اظهارکرد: کارگر و کارفرما و دولت 
باید موانع تولید اشتغال زا را از بین ببرند. باید وضع موجود را به سمت مطلوب به هم 
بزنیم و اینکه برای یک تغییر سازنده این همه گارد گرفته شود اصلا مطلوب نیست.

وی گفت: خلاصه طرح این است که درصد رشد دستمزد در روستا و شهرهای کوچک 
نباید مساوی تهران و مشهد و کرج باشد.رییس مرکز بهبود کسب و کار وزارت امور 
اقتصادی و دارایی یادآورشد: این مساله گام اولیه است و قرار نیست در یک روز همه 
مشکلات از جمله مسکن را حل کنیم. اول باید عدالت را در سطوح اولیه حل کنیم.

به گزارش تجارت نیوز،وی گفت: تولید اشتغالزا در کشور توسط قانونین ضد تولید و 
مسایل دیگر سرکوب می شود. عرض ما این است که از دولت فقط نخواهید که حال 
کارگران را بپرسید ولی بحث اصلی معیشت است. مطالبه اصلی کارگران و کارفرمایان 
باید این باشد که از ما بخواهید موانع تولید اشتغال زا را حل کنیم و بپرسید چرا صنایع 
توسعه نمی یابد و چرا مسکن را کالای سرمایه ای را می دانیم و نه مصرفی؟ باید از 
دولت بخواهیم که چرا نتوانسته است که مسکن را از کالای سرمایه ای خارج کند.وی 
اظهارکرد: شان کارگر زمانی بالا می رود که تقاضا برای کارگر افزایش یابد که قدرت 

چانه زنی اش بیشتر شود.

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس:

سرنوشت آزادسازی منابع ارزی ایران در هاله ای از ابهام

سخنگوی کمیسیون تلفیق:

رییس مرکز بهبود کسب و کار وزارت اقتصاد:

مجلس قصد گرفتن مالیات از حساب های غیرتجاری ندارد

 دولت در انتظار زمان مناسب!

کف حقوق بازنشستگان ۹ میلیون تومان شد

اوضاع کشور با چوب جادویی هم درست نمی شود

نماینده مردم لاهیجان و سیاهکل در مجلس گفت: 
در واردات نیازهــا و میزان تولیدات داخلی نادیده 
گرفته می شود به نحوی که هنوز برنج سال گذشته 
در انبارها باقی مانده و واردات صورت می گیرد. این 
امر موجب نارضایتی فراوان میان کشاورزان شده 

است.
رســول فرخی میکال نماینده مردم لاهیجان و سیاهکل در 

مجلس با اشاره به مشکلات کشــاورزان استان های شمالی 
کشور گفت: یکی از موضوعات بسیار مهم در حوزه اقتصاد و 
امنیت غذایی حمایت از تولیدات داخلی است کشاورزان استانهای 
گیلان، مازندران و گلستان دو محصول برنج و چای را کشت 
می کند که وجود پیگیری های صورت گرفته با مشــکلات 
متعددی مواجه هستند.وی با اشاره به بروز مشکلات متعددی 
برای کشاورزان برنج کار در خصوص واردات برنج عنوان کرد: 

در واردات نیازها و میزان تولیدات داخلی نادیده گرفته می شود 
به نحوی که هنوز برنج ســال گذشته در انبارها باقی مانده و 
واردات صورت می گیرد. این امر موجب نارضایتی فراوان میان 
کشاورزان شده است.این نماینده مردم در مجلس در گفت وگو 
با خانه ملت،  اظهار کرد: هنگامی که برای واردات ارز ۲۸۵۰۰ 
پرداخت می شــود اما به کشاورزان ارز با نرخ روز داده می شود 
کشاورز توان رقابت با محصولات خارجی را ندارد. لذا پیشنهاد 

می کنم به کشاورزان نیز ارز ۲۸۵۰۰ تومانی داده شود تا قیمت 
تمام شده  محصولات کاهش پیدا کند.نماینده مردم لاهیجان و 
سیاهکل در مجلس اظهار کرد: اصلاح ساختار در رابطه با چای 
در سال ۱۳۷۹ موجب تحمیل بدهی های زیادی به کارخانه ها 
شده و حساب بسیاری از این آنها بسته شده و با وجود برگزاری 
جلسات و پیگیری های متعدد، نتیجه مطلوبی حاصل نشده 
است.عضو هیات رئیسه کیسیون امور داخلی کشور و شوراها در 

مجلس خاطرنشان کرد: از مسئولان درخواست دارم در شرایط 
فعلی کارخانه ها و تشکلات مرتبط را از مشکوک الوصولی خارج 
کرده تا خط اعتباری دریافت کرده و پول کشاورزان را پرداخت 
نمایند. مطالبات گذشته کشــاورزانی که اکثراً تک محصول 
هســتند، هنوز پرداخت نشده است. اگر چنین اتفاقی رخ دهد 
مجموعه هــا می توانند وام دریافت کرده و پول کشــاورزان را 

پرداخت نمایند و تاحدی مشکلاتشان مرتفع شود.

طبق وعده های وزارت صمت قرار بود تا پایان سال 
۱۰۰ هزار خودروی برقی وارد کشــور شود تا در 
بخش تاکسیرانی مورد استفاده قرار گیرد اما تا به 

امروز خبری از واردات این حجم از خودرو نیست.
عباس علی آبادی از روز نخســت که سکان هدایت وزارت 
صمــت را بر عهده گرفت کلیدواژه »خودروهای برقی« را در 
هیچیک از ســخنرانی های خود از قلم نینداخت؛ علی آبادی 
اعتقاد دارد که اســتفاده از خودروهای برقی اعم از وارداتی و 
داخلی می تواند نقطه شروعی برای ایجاد تحول در حوزه های 
مختلف از جمله، صنعت خودروسازی، محیط زیست، کاهش 
مصرف سوخت و… باشد. در همین رابطه نیز علی آبادی وعده 
داد که »برنامه داریم تا آخر امسال ۱۰۰ هزار تاکسی برقی در 

شهرهای بزرگ داشته باشیم.«
بر همین اســاس هم مهدی ضیغمی معاون علی آبادی و 
رئیس سازمان توسعه تجارت ایران هم ۲۹ مهر ماه و هم دوم 

آبان ماه وعده آغاز واردات خودروهای برقی از آبان ماه را داد؛ او 
۲۹ مهر ماه اعلام کرد که »واردات خودروهای برقی از آبان ماه 
آغاز می شود و بعد از اینکه عرضه خودروهای برقی وارداتی به 
تاکسیرانی به اتمام رسید می توان برای عرضه خودروهای برقی 
عمومــی نیز اقدام کرد.« در ادامه نیز در دوم آبان ماه ضیغمی 
تاکید کرد که »برنامه جدی بــرای واردات خودروهای برقی 
اعــم از فول برقی، هیبرید، پلاگین و… داریم. یکی دو هزار 
خودروی برقی در همین آبان ماه وارد خواهد شد که در مرحله 
نخست مشتری تاکسی رانی است اما در مرحله بعدی مردم 
عادی هم می توانند بخرند زیرا این خودروها به لحاظ قیمتی به 

صرفه تر از خودروهای بنزینی هستند.«
به گزارش تجارت نیوز،  ۲۹ آبان ماه محمدرضا فرزین رئیس 
کل بانک مرکزی نیز وارد میدان شــد و اعلام کرد که تأمین 
یک میلیارد دلار برای واردات خودروی برقی مورد پذیرش قرار 
گرفته و با یک میلیارد و ۴۰ میلیون یورویی که برای اتوبوس، 

ون و موتور سیکلت های برقی انجام خواهد شد، در مجموع ۲ 
میلیارد یورو برای خودروهای برقی ارز کنار گذاشته شده است.

پس از این اظهارنظرات مشخص شد که طبق توافق صورت 
گرفته بین دولت ایران و چین، برنامه واردات و عرضه ۱۰۰ هزار 
تاکسی برقی از این کشور در دستور کار قرار گرفته که تاکنون 

نیز نیمی از این خودروها ثبت سفارش شده است.

طبق گزارش عملکردی که علی آبادی به مخبر ارائه کرده قرار 
بود که از آذر ماه به تدریج خودروهای برقی وارد کشور شوند با 
این حال تا به امروز که چهارم بهمن ماه است خودروهای برقی 
زیادی وارد کشور نشده و ۲۶ دی ماه صرفاً ۴۰۰ دستگاه تاکسی 

برقی تحویل تاکسیرانی تهران شد.
اعداد تکراری

وعده واردات ۱۰۰ هزار دســتگاه خودروی برقی دقیقاً همان 
وعده ای است که پارسال وزارت صمت در زمان سکانداری رضا 

فاطمی امین در مورد خودروهای بنزینی داده بود.
امید قالیباف سخنگوی وقت وزارت صمت گفته بود که »طبق 
برنامه ریزی انجام شــده، در ۳ ماهه باقی مانده از سال ۱۴۰۱، 
۱۰۰ هزار دســتگاه و به همین تعداد هم در ۳ ماهه اول سال 

۱۴۰۲ خودرو از طریق واردات تأمین می شود.«
وعده ای که هیچ گاه محقق نشد و امروز که یک سال از این 
سخنان می گذرد وضعیت واردات خودرو تعریف چندانی ندارد؛ 

بر این اساس تا ۱۲ دی ماه امسال، تعداد خودروی ثبت سفارش 
شــده ۹۳ هزار و ۳۴۳ عدد است و تعداد خودروهای وارد شده 
به کشور تاکنون ۹ هزار و ۱۷۶ عدد؛ تعداد خودروهای در حال 
حمل ۱۰ هزار و ۱۷۶ عدد و تعداد خودروهای عرضه شده به 
افــراد ثبت نامی ۸ هزار و ۲۲۰ عدد و تعداد خودروهای پلاک 
شده حدود ۴ هزار عدد است؛ در حالی که کل افراد ثبت نام شده 
و حائز شرایط ۳۳ هزار و ۵۳۸ نفر و افراد منصرف شده ۳ هزار و 
۵۰۵ نفر و افراد مانده در صف ۳۰ هزار و ۴۳۳ نفر و افراد تعیین 

تکلیف شده ۷ هزار و ۱۲۱ نفر هستند.
با توجه به تجربه ای که از عملکرد متولیان خودرو در کشور 
داشــته ایم و همانطور که اشاره شد اولین وعده در خودروهای 
برقی نیز هنوز به واقعیت بدل نشده، باید منتظر ماند و دید طی ۲ 
ماه باقی مانده از سال ۱۰۰ هزار دستگاه خودروی برقی که مورد 
توافق دولت های ایران و چین قرار گرفته وارد کشور خواهد شد 

یا مانند خودروهای بنزینی در آرشیو رسانه ها باقی خواهد ماند.

برنج سال گذشته در انبارها باقی مانده است اما واردات انجام می شود

خبری از واردات خودروی برقی تا پایان سال نیست

نماینده مردم لاهیجان و سیاهکل در مجلس


